

## REFERAT

21. marts 2025  
Knud Henrik Larsen  
Miljø og Natur

### Møde i Naturforum

Tidspunkt: Den 27. februar 2025 kl. 16:30 – 19:30

Sted: Dahlsvej 3, 4220 Korsør.

Deltagere: Ib Larsen (Danmarks Naturfredningsforening), Hans Skotte Møller (Dansk Ornitologisk forening), Ole Thorbjørn Petersen (Danmarks Jægerforening), Gert Jørgensen (Friluftsrådet), Bjarne Hansen (Gefion), Morten Kantsø (Sportsfiskerne), Michael Neergaard (Dansk Skovforening).

Poul Bek-Pedersen, Jørgen Grüner og Anne Bjergvang (Klima- og Miljøudvalget).

Fra forvaltningen: Knud Larsen, Rune Frimann Larsen, Thorkild Lauridsen og Kie Knudsen (referent).

Dagsorden til mødet som herunder:

**1. Valg af ordstyrer**

Knud Larsen

**2. Bemærkninger til sidste referat**

Ingen

**3. Bemærkninger til dagsordenen**

Et par af medlemmerne kommer lidt forsinket, og der rykkes derfor lidt om på punkterne.

**4. Præsentationsrunde**

**5. Grøn Trepert**

Se slides nr. 8 – 14.

Jørgen Grüner: Slagelse Kommune er med i tre lokale grønne treparter, og vi har holdt det første møde. Det var et konstruktivt møde. Vi brugte meget tid på at diskutere hvilke kriterier, der skal ligge til grund for de prioriteringer, vi laver i omlægningsplanerne.

Kriterier:

Næringsstofniveauet i havene skal bringes ned.

Kulstof skal lages i tørv.

Natur skal tænkes ind.

Vandløbet skal genskabes.

Tilknytning til natura 2000 skal prioriteres.

Vi ser gerne at der tænkes i sammenhænge. Vi har mulighed for at samtænke Vårby å og Tude å.

Der skal i øvrigt tænkes i sammenhænge med grundvandsbeskyttelse.

Projektparathed er vigtigt. Hvis der er risiko for at et projekt ikke kan gennemføres, skal det måske prioriteres ned.

Hvis disse planer ikke lykkes, så kommer der markregulering. Det er vigtigt at alle parter er indstillede på, at det skal lykkes.

Ib Larsen: Jord til urørt skov skal selv gro til/ naturlig succession.

Michael Neergaard: Det springer i skov af sig selv. Det er det glade vanvid at bruge penge på plantning af urørt skov.

Knud: Naturlig succession er en "metode" der bør tænkes ind.

Jørgen Grüner: Man kan plante til og lade være med at tynde i det.

Bjarne Hansen: Det kommer ikke til at gå hurtigt. Landmænd venter i årevis. Man kommer aldrig i land med den tidsfrist.

Jørgen Grüner: Alle er opmærksomme på at tidsplanen er lidt optimistisk. Allerede inden sommerferien skal planerne være i gang. Vi skal anse det her for en mulighed for at lave noget natur og prioritere de rigtige projekter på Sydsjælland.

Hans Skotte Møller: Vi er med som rådgiver for DN. Vi peger på Kystnære arealer, herunder inddigede vige og nor. Det kan give en masse natur. Ting tager tid og det her bliver også forsinket. Det er en god ide af sikre lodsejeropbakning.

Rune Frimann Larsen: Det er i den lokale trepart, at omlægningsplanerne skal laves.

Jørgen Grüner: Der er lavet en følgegruppe med Anne, DN, en landmand og forvaltningen. Der er et åbent borgermøde (se slide nr. 14), hvor vi vil fortælle om processen og forsøge at gøre folk trygge ved projektet. Der er afsat penge til at kunne ansætte folk til at få projekter ud over rampen.

Morten Kantsø: Vandplanerne er vel ikke aflyst. Det kører stadig?

Rune Frimann Larsen: Nej vandplanerne er ikke aflyst. Vandplansprojekterne får større sammenhæng med Grøn trepart.

Michael Neergaard: Rigtig meget skov skal være privatskov. Jeg er blevet kontaktet for 1,5 år siden i forhold til et lavbundsprojekt. Jordprisen er for lav! Selv om den jord, man bliver kompenseret for, eventuelt er "marginaljord", så kan den indgå i 4% brakforpligtelsen. Hvis arealet så udgår, skal man måske braklægge den gode landbrugsjord i stedet, - og så slår compensationen ikke til.

Jørgen Grüner: Der mangler nogle penge. Landbrugsstøtten kan muligvis ryge, hvis vi ikke opfylder vandrammedirektivet.

Michael Neergaard: Der er en biolog som siger at vi ikke får skove i gunstig bevaringstilstand de næste 100 år.

Ib Larsen: Måske skal man vente 500 år på at skovene opnår gunstig bevaringstilstand.

Jørgen Grüner: Vi bør kigge på vandløbene, og finde ud af hvor de bedste projekter er? Vi skal lave en omlægningsplan som giver mening i de stor sammenhængende træk. Vi har i øvrigt lavet en aftale med Legofonden, til skovrejsning i forbindelse med grundvandsbeskyttelse.

Rune Frimann Larsen: I 2025 skal der laves omlægningsplaner.

Ib Larsen: Man skal være skarp på vægtningen af prioriteringen i omlægningsplanerne.

Rune Frimann Larsen: Det kommende orienteringsmøde er en måde at starte en fælles dialog op.

Jørgen Grüner: Måske kan orienteringsmødet følges op af et mindre møde i et forsamlingshus. Måske kan det skabe løsninger at bringe folk sammen.

## **6. Gennemgang og evaluering af året der gik og status for rovfuglekasser**

Se slides 2 – 7.

Ib Larsen: Kan vi få nogle tilbagemeldinger på om der kommer noget i kasserne?

Knud Larsen: DOF har vist tidligere udmeldt, at de gerne vil stå for at modtage tilbagemeldinger. Det skal vi lige have fundet ud af, hvordan vi gør. Vi vender det med Hans.

## **7. Orientering om Kruusesminde**

Se slides 15 – 20.

Hans Skotte Møller: Viderefører I regulering af ræve?

Knud Larsen: Vi har indhentet tilladelser til regulering af ræv og gråkrage, og nu skal der indgås en aftale med jægeren. Vi vil se på om rævesikkert hegn er en mulighed på den lange bane.

Bjarne Hansen: I den periode, hvor vi ikke havde en skytte, gik det galt med fuglene. Ræven er ikke truet. Der er forsøgt at lave en aftale om regulering af ræve med golfbanen, men det ville golfbanen ikke.

Orientering om Maritim Naturgenopretning, se slides 21 – 22.

## **8. Nationalpark Smålandsfarvandet**

Se slides 23 – 27.

Michael Neergaard: Skal kystnære landarealer herunder f.eks. skove ikke medtages, - det fremgår at der skal se på landskabelige og geologiske forhold.

Knud Larsen: Informationsmaterialet er meget begrænset, og der er ikke en præcis afgrænsning eller definition af området.

Ib Larsen: Er Omø og Agersø med? Det ville jo være naturligt.

Rune Larsen: Navnet "Nationalpark Smålandsfarvandet" kan være inspiration fra Kystvandsoplandet.

## **9. 100.000 kr. puljen for 2025**

### *Udkigsplatform ved saltengen*

Sidste år diskuterede vi muligheden for at opsætte et fugletårn eller snarere en observationsplatform ved Saltengen, se slides 28 – 31. Naturstyrelsen havde meldt ud, at de forventeligt ville være positive, hvis det var et godt projekt. Der var dog betænkelighed i forhold til relativ nærhed til sommerhuse. En skærm som hindrede udsyn til sommerhusene var foreslået af Friluftsrådet. Der blev på det foregående møde ikke taget beslutning om, hvorvidt projektet skulle fremmes.

Knud Larsen: Et projekt vil forudsætte Kystdirektoratets dispensation fra strandbeskyttelseslinje, - og vi oplever en meget lang sagsbehandlingstid. Desuden forudsættes landzonetilladelse fra kommunen.

Anne Bjergvang: Måske kan vi sende ansøgningen afsted til Kystdirektoratet, så næste Naturforum kan realisere en platform?

Knud Larsen: Det skal overvejes , om der skal være handicapadgang til platformen, det har stor betydning for udformning og budgettet.

Gert Jørgensen: Kunne man sætte et skilt op som siger at der ikke er handicapadgang?

Ole Pedersen: Hvis man har adgang til platformen "bag om" (fra østsiden), så er der vel nem adgang også for handikappede. FGU eller ZBC kunne bringes i spil til at bygge platform og trappe/rampe.

Jørgen Grüner: Hvis vi disponerer pengene, f.eks. til en udkigsplatform og til en rampe/trappe så får vi lov at overføre midlerne, hvis projektet ikke kan udføres i år.

Der var enighed om, at projektet søges realiseret. Forvaltningen har bolden.

#### *Overvågning /eftersøgning af odder*

Sidste år diskuterede vi muligheden for at overvåge odder via vildtkameraer, der blev dog ikke taget beslutning.

Anne Bjergvang: Hvis vi sætter kameraer op, så skal det sende live. Det er god formidling.

Jørgen Grüner: Det er i Sorø Kommune der er set Odder. Der er nogen der har nævnt, at Odderen er kommet ind fra Vestermose Å.

Ole Petersen: Der har været spor fra Odder i Vestermose Å for 30 år siden. Måske kan både kamera og platform realiseres. Ved Vaskestenen i Skovse/Gudum Å kunne man placere et kamera. Det er en bynær å. Egedal kommune havde set Odder ved Værebros Å fordi de havde sat et vildtkamera op.

Morten Kantsø: Prøv at tage en snak med den odderekspert jeg har nævnt tidligere vedr. tips om kameraer og evt. livestreaming.

Der var enighed om, at vi går videre med også dette projekt. Forvaltningen har bolden.

## **10. Deltagelse af ikke medlemmer på møder i Naturforum**

Anne Bjergvang: Er det OK, at ikke-medlemmer deltager på møderne under punkter, der ikke direkte er aktuelle for dem? Det er vigtigt, at vi kan drøfte forskellige emner internt. Hvis man fra start aftaler, hvordan én person udefra skal deltage på mødet, er det nemmere.

Ole Petersen: Hvis det har relevans for et emne, vil jeg gerne kunne invitere andre ind. De skal komme og fremlægge deres interesse og så er det fint for mig, hvis ikke deltager i yderligere.

Ib Larsen: Hvis man er inviteret til et punkt, så har man punktet, som det eneste.

Knud Larsen: Vi kan præcisere det i kommissoriet, efter næste kommunevalg.

## **11. Korte orienteringer fra medlemmer**

Ole Petersen: Naturnationalpark Skjoldungernes land har lavet et stenrev og jeg har ringet til direktøren og spurgt om vi må komme på besøg. Det besøg skal helst foregå i august, for der er der mest liv i vandet i august.

Anne Bjergvang: Stenene skal ligge langt ude i vandet. Er det i øvrigt kommunens gebet, når vi er på søterritoriet? Det er svært at forstå at de kan få lov i Skælskør Fjord.

Jørgen Grüner: Miljøministeriet har lige lavet en kampagne for genopretning af Storebælt. Det her projekt giver en tand mere, fordi der er knyttet forskning på. Det er affødt af en konference om maringenopretning.

Ole Petersen: Jeg sender en mail til Knud og så kan der laves en ekskursion til Roskilde Fjord til august-mødet.

Michael Neergaard: Man må ikke længere omlægge arealer, der har ligget med permanent græs i 5 år. Næstved Kommune har sendt et brev til miljøministeren om dette.

Hans Skotte Møller: Der er den ordning som hedder "permanent ekstensivering" hvor man tager landbrugsjord ud af drift permanent.

Jørgen Grüner: Arealerne omkring Saltø Å, er en del af den permanente ekstensivering.

Anne Bjergvang: Kan vi få undersøgt hvilket brev der er sendt ud fra Næstved Kommune om at man ikke må omlægge arealer der er udlagt som permanent græs.

Knud Larsen: Vi spørger Næstved.

## **12. Korte orienteringer fra kommunen**

Kie Knudsen orienterede om opnormering på naturområdet.

## **13. Årets sidste møde – før eller efter kommunevalget?**

Anne Bjergvang: Den 6. november er lidt presset i forhold til kommunevalget.

Beslutning: Vi flytter mødet til efter valget.

## **14. Næste møde – hvem afholder?**

Vi kan gå ned ved Saltengen og se hvor udsigtsplatformen kan placeres. Vasebro naturskole, kunne evt. lægge lokaler til. Måske kan Lasse Fjeldsted komme og præsentere stenrevsprojektet på mødet. Ole Petersen vil gerne arrangere. Jørgen Sandby kan måske fortælle om skoven ved Vasebro. Knud snakker med Jørgen Sandby om et evt. arrangement.

Jørgen Grüner: Der bør orienteres om den grønne trepart fortløbende på møderne i det kommende år.

## **15. Eventuelt**

Ole Petersen spørger hvordan det går med genslyngning af Gudum Å. Jørgen Grüner orienterer om at man er løbet ind i forhindringer, men at det er et godt projekt.